
IKSDAGENS PROTOKOLL.
1901. Första Kammaren. N:o 11.

Onsdagen den 27 februari.

Kammaren sammanträdde kl. 11 f. m.; och dess förhandlingar 
leddes af herr vice talmannen.

Upplästes följande ingifna läkareintyg:

Att talmannen grefve Gustaf Sparre på grund af sjukdom (luft
rörskatarr) under de närmaste dagarna icke får lemna sina rum, 
intygas härmed på begäran.

Stockholm den 27 februari 1901.
Erik Tengstrand. 
Legitimerad läkare.

Justerades protokollet för den 20 i denna månad.

Anmäldes och bordlädes
statsutskottets utlåtande och memorial:
n:o 8, angående regleringen af utgifterna under riksstatens sjunde 

hufvudtitel, innefattande anslagen till finansdepartementet;
n:o 35, med förslag till voteringsproposition i anledning af kam- 

rarnes skiljaktiga beslut i en fråga rörande anslagen under riksstatens 
andra hufvudtitel; och

n:o 36, med förslag till voteringspropositioner i anledning af 
kamrarnes skiljaktiga beslut i vissa frågor rörande anslagen under 
riksstatens tredje hufvudtitel;

bevillningsutskottets hetänkanden:
n:o 9, i anledning af väckt motion om tullfrihet för blyhvitt;
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n:o 10, i anledning af väckt motion om höjande af tallen å 
spelkort;

n:o 11, i anledning af väckt motion angående upptagande af
guldklorid m. fl. kemiskt-tekniska preparat under särskilda rubriker 
i tulltaxan samt om nedsättning af tullen för desamma; och

n:o 12, i anledning af väckt motion om höjning af stämpel-
afgiften för depositionsräkning samt införande af stämpelafgift för 
sparkasseräkning; äfvensom

lagutskottets utlåtanden:
n:o 20, i anledning af väckt motion angående ändring af 7—11 

§§ af 5 kap. strafflagen i fråga om rätt till nödvärn; och
n:o 21, i anledning af väckt motion om utfärdande af lag

bestämmelser mot spioneri.

Onsdagen den 27 Februari.

Upplästes och godkändes bevillningsutskottets förslag till Riks
dagens skrivelser till Konungen:

n:o 22, med anhållan om förslag till bestämmelser om arfsskatts 
utgörande i vissa fall; och

n:o 23, i fråga om ändrad lydelse af 1 och 7 §§ i förordningen 
angående bevillning af fast egendom samt af inkomst.

Föredrogs, men bordlädes å nyo på flere ledamöters begäran 
bankoutskottets under gårdagen bordlagda memorial n:o 6.

Föredrogs å nyo och företogs punktvis till afgörande stats
utskottets den 23 och 26 innevarande månad bordlagda utlåtande 
n:o 10, angående regleringen af utgifterna under riksstatens nionde 
hufvudtitel, innefattande anslagen till jordbruksdepartementet.

Punkterna 1 och 2.

Hvad utskottet hemstält bifölls.

Lsne- Punkten 3.
reglering för
lånsveterinä- Herr Sjöcrona: Då utskottets samtliga ledamöter varit eniga 

rema. Qm ^en nu föredragna framställningen, finnes nog icke mycken för
hoppning att kunna utverka ett annat beslut. Men jag har ansett,
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att åtminstone en röst borde här höjas till förmån för länsveterinä
rernas berättigade anspråk.

Kongl. Maj:t hade, såsom kammarens ledamöter hafva sig be
kant, föreslagit en aflöning af 1,800 kronor, som skulle få höjas med 
två ålderstillägg, hvartdera å 500 kronor, det ena efter tio års 
tjenstgöring och det andra efter ytterligare fem års tjenstgöring. 
Detta har nu statsutskottet afknappat utan att egentligen anföra 
något skäl, så att det sista ålderstillägget borttagits. För min del 
anser jag den af Kongl. Maj:t föreslagna aflöningen vara ytterligt 
knappt tilltagen, och då är det ju naturligt, att jag måste anse den 
af statsutskottet föreslagna vara alldeles otillräcklig. För att vinna 
befordran till länsveterinär fordras redan nu att hafva genomgått en 
lång, svår och kostsam studiekurs, och man vinner i allmänhet icke 
befordran till en sådan befattning förr än vid jemförelsevis fram
skriden ålder. Länsveterinärerna äro dessutom alldeles nödsakade 
till att alltjemt genom studier följa med veterinärkunskapens många 
framsteg och att hålla sig med erforderliga instrument m. in. Deras 
tjenstgöring kan ju variera ofantligt mycket inom de olika länen, 
beroende på, att det ena länet ett år förskonas från smittosamma 
sjukdomar och det andra länet hemsökes af många sådana. Detta 
kan man väl icke helt och hållet fästa sig vid, utan man måste väl 
taga i betraktande de kunskaper och den duglighet, som erfordras 
för att sköta det ansvarsfulla kall, som länsveterinärerna hafva. Hvad 
beträffar länsveterinärens tjenstgöring i det mig anförtrodda län, så 
kan jag omtala, att från slutet af juni 1899 och till den dag, som 
i dag är, har han nära nog hvar enda vecka måst göra resor för be
handling af mjeltbrandsfall, och detta är endast mjeltbrandsfall: her- 
rarne hafva sig nog bekant, att det linnes åtskilliga andra smitto
samma och farliga sjukdomar, som skola blifva föremål för läns
veterinärens behandling. Jag talar nu icke om de veckor eller rättare 
månader, då mjeltbrandsfarsoten härjade inom länet. Då var läns
veterinären i Skaraborgs län till den grad upptagen, att hans helsa 
verkligen stod på spel. Det var fråga om, huruvida den icke blifvit 
knäckt för hela hans återstående lifstid. Länsveterinären var ute 
dag och natt i flera veckor och kunde icke unna sig mer än den 
mest nödtorftiga hvila.

Hans vigtigaste uppgift är väl emellertid att vara Konungens 
befallningshafvandes rådgifvare i fråga om alla de åtgärder, som skola 
vidtagas för hämmande af smittosamma kreaturssjukdomar enligt de 
i dessa afseenden gällande författningar. Den, som behagar taga 
kännedom om dessa författningar och ser, huru vidlyftiga de äro, 
den inser lätt, att det är sannerligen icke något ringa uppdrag eller 
ringa ansvar, som är förenadt med denna länsveterinärens uppgift. 
Jag kan ju få tala om ett exempel. Under det mjeltbranden härjade 
i Skaraborgs län, ansågs det oundgängligen nödvändigt att utsätta 
poster i alla vägkors omkring det särskilt smittade området för att 
genom desinficiering af hjuldon, hofvar och klöfvar samt resandes

Onsdagen den 27 Februari.
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skodon söka förekomma smittämnets . spridning utom det smittade 
området. Det låter ju som en ganska enkel åtgärd, men hvad tror 
kammarens ledamöter, att denna åtgärd kostade ? Jo, omkring 16,000 
kronor! Till rådgifvare i afseende å sådana åtgärder kan man sanner
ligen icke hafva dussinkarlar. Dertill behöfvas allt personer med 
både kunskaper, omdöme och karaktersfasthet.

Nu kan man kanske säga, att länsveterinärerna hafva något 
mindre att göra, om, såsom förhållandet är i andra län än i Skara
borgs, ännu så länge, man har riklig tillgång på distriktsveterinärer 
med tjenstårsberäkning, emedan då en del uppdrag kunna anförtros 
åt dem. Ja, jag säger än en gång, att en sådan omständighet väl 
ändå icke skall föranleda dertill, att man icke skall aflöna den 
ordinarie tjenstemannen på ett ordentligt och anspråken på hans 
tjenst motsvarande sätt. Nu är det ju emellertid så, att ju mindre 
länsveterinären reser, desto mindre kan han tillgodogöra sig den för 
öfrigt ytterst obetydliga förtjensten eller behållningen af resorna. Det 
är också en sak att taga i betraktande, dessa resor. Mången före
ställer sig måhända, att det är en ganska god förtjenst. Men när 
ett rum på ett hotell, drickspenningar inberäknade, kostar honom 
från 2 kronor 50 öre till 4 kronor om dagen, så torde kammarens 
ledamöter lätt nog kunna räkna ut, hur pass mycken förtjenst han 
har på 6 kronors dagtraktamente.

För min del anser jag redan Kongl. Maj:ts förslag vara väl 
knappt, men det är ju icke värdt att nu ifrågasätta någon höjning 
deri. Men när jag nu tager i öfvervägande, hvad jag här sagt i 
största korthet, kan jag icke underlåta att yrka bifall till Kongl. 
Maj:ts proposition. Jag gör det så mycket hellre — äfven om jag 
icke har den ringaste förhoppning att vinna framgång —^som, enligt 
min uppfattning, i hvarje fall proposition bör göras på bifall till 
Kongl. Maj:ts framställning.

Herr Almén: Till min glädje har jag funnit, att Kongl. Maj:t 
gjort framställning om en bättre aflöning åt länsveterinärerna och att 
statsutskottet delvis tillstyrkt densamma. Jag skulle dock med syn
nerligt nöje hafva sett, om statsutskottet tagit steget fullt ut och 
tillstyrkt icke endast ett, utan två ålderstillägg. Ty jag vet icke, 
hvarför icke dessa tjensteman kunna vara lika förtjenta af två ålders
tillägg, som flertalet andra med dem likstälda tjensteman. För Kiks- 
dagen och statsverket tror jag icke, att det skulle blifva mycket 
betungande, om dessa tjensteman finge rätt till två ålderstillägg; ty, 
så vidt man kan döma af hittills vunnen erfarenhet, torde de flesta 
länsveterinärerna vara döda, innan de få räkna lo år efter sin ut
nämning.

Då jag nu fått ordet och fått säga, att jag gerna skulle hafva 
sett, om två ålderstillägg blifvit beviljade, vill jag begagna tillfället 
för att framställa några anmärkningar, som beröra hela denna fråga 
om löneförhöjning.

Onsdagen den 27 Februari.
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Meningen är, såsom den förre talaren säde, hufvudsakligen den, för
att dessa länsveterinärer skola vara rådgifvare till Honungens befall- länsveterinä- 
ningshafvande vid tillfällen, då denna myndighet behöfver ingripa rena. 
till förekommande och hämmande af smittosamma sjukdomar bland (Forts.) 
husdjuren. Skola de kunna gå i land med detta rådgifvarekall och 
dessutom vara förmän för distriktsveterinärerna, så fordras det mycken 
både teoretisk skicklighet och praktisk erfarenhet hos länsveterinä
rerna. Då man nn höjer lönerna för dessa tjensteman, så afser man 
dermed, att man skall få bättre qvalificerade sökande och följaktligen 
få platserna bättre besatta. Så hoppas jag äfven, att det skall gå.
Men, mina herrar, är verkligen Konungens befallningshafvande he- 
tjenad med att få en skicklig veterinär utnämnd utan utsigt att få 
behålla honom med full arbetskraft under hela hans tjenstetid?
Dessa tjensteman hafva hittills rekryterats bland distriktsveterinärerna 
och komma väl också hädanefter att göra så. Men i och med det
samma lönen höjes, blifva dessa tjenster mera eftersökta, hvilket gör, 
att äldre distriktsveterinärer, som af en eller annan orsak icke äro 
nöjda med de platser de hafva, komma att söka länsveterinärtjen- 
sterna. Vid tillsättningen blir det väl skicklighet och förtjenst, som 
blifva afgörande. Såsom förtjenst plägar hufvudsakligen räknas 
tjensteålder. Häraf följer, att länsveterinärerna, som hittills vant 
nog gamla, då de fått sådan tjenst, hädanefter komma att blifva 
ännu äldre. Huru går det då? Jo, den, som fått en sådan tjenst 
och icke kan få någonting bättre, tjenar qvar, till dess han blir 
pensionsmessig. Våra länsveterinärer hafva hittills i allmänhet ^icke 
hlifvit pensionsmessiga förr än vid 74 års ålder, och det är några, 
som icke hlifvit det ens vid denna ålder. Blifva de nu flera år äldre, 
innan de få tjensten, så kunna de vara glada, om de blifva pensions- 
berättigade vid en ålder mellan 90 och 100 år. Hvilken nytta kunna 
väl Konungens befallningshafvande få af dessa gamla länsveterinärer?
Må vara, att de känna till författningarne och kunna gifva goda råd 
och anvisningar, när sådana behöfvas. Men, mina herrar, äro 75- 
åringar lämpliga att skickas ut på landsbygden för att taga reda på 
och föreslå åtgärder emot smittosamma sjukdomar? De skola gå 
från hus till hus, från by till by, ja, det räcker icke, de måste nära 
nog springa. Men när de hunnit till den åldern, duga de icke till 
sådant; det vigtiga arbetet kan icke besörjas af så gammalt folk. 
Förhöjningen i aflöningen kan på det sättet blifva till skada, då den 
icke sker i samband med lösning af pensionsfrågan. Deri skulle 
räddningen hafva legat, men, som jag nämnde, under nuvarande 
förhållanden finnes det många, som icke ha utsigt att någonsin få 
pension, utan det blir Konungens befallningshafvande, som får dra
gas med dem i allt för många år. Nu säger man, att pensions
frågan kan icke lösas denna gång, men det är just det, jag bekla
gar. Ty under det man väntar på pensionsfrågans lösning, blifva 
många länsveterinärer utnämnda och nu äldre, än förut varit för
hållandet.

Onsdagen den 27 Februari.
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Då denna pensionsfråga kommer före, vore det väl, om man be
aktade vissa omständigheter, som dervid böra tagas i betraktande. 
Åldern 65 år anser jag vara särdeles lämplig, om det bestämmes, att 
Kong! Maj:t kan medgifva anstånd med af skedstagandet, då så be- 
finnes lämpligt. I afseende å pensionernas belopp bar jag icke något 
att invända. Men jag skulle önska, att det infördes det vilkoret för 
befordran till länsveterinär, att ingen finge dertill befordras, som icke 
leunde blifva pensionsmessig vid 65 års ålder. Detta torde vara ett 
sätt att förekomma, att man finge allt för ålderstigna personer på 
dessa platser. Derigenom skulle det redan vid förslagets upprättande 
kunna klargöras, när den sökande skulle blifva pensionsberättigad, 
om han finge lefva. Nu sväfvar pensionsrätten såsom något blott i 
inbillningen befintligt, ty pensionsvilkoren äro så stränga, att de icke 
kunna fullgöras, hvarken nu eller ännu mindre i framtiden. Skulle 
vidare det vilkoret uppställas, att jemte 65 lefnadsår den pensions- 
berättigade skulle hafva 25 år i statens tjenst och deraf 20 såsom 
länsveterinär, så framställer sig den frågan: kan en distriktsveterinär 
anses hafva varit i statens tjenst? Man skulle tycka, att hvar och 
en, som fått någon aflöning af statsmedel, varit i statens tjenst. Det 
hafva icke distriktsveterinärerna, och de tyckas icke heller få det — 
och jag sörjer icke deröfver, ty det bör vara en kommunens ange
lägenhet, icke statens. Men få de icke räkna sin tjenstgöring såsom 
distriktsveterinärer såsom i statens tjenst, så blir det värre för dem 
att få pension. Då måste de tjena 25 år såsom länsveterinärer. Nu 
står det i handlingarna, att Kongl. Maj:t brukar bevilja vissa distrikts
veterinärer tjenstårsberäkning lika med länsveterinärer. Ja, hvad vill 
det säga? Betyder det, att de få räkna de år, som de tjenstgjort, 
efter det sådan tjenstårsberäkning medgifvits, såsom i statens tjenst, 
eller få de icke räkna dem, derför att de icke aflönats af staten? 
Detta är en oklarhet, som bör lösas, när pensionsfrågan kommer före.

Jag har icke något yrkande att göra. Jag har blott velat uttala 
min åsigt, att jag skulle hafva varit nöjd, om Kongl. Maj:ts propo
sition om två ålderstillägg gått igenom, och på samma gång beklagar, 
att icke pensionsfrågan samtidigt upptagits. Nu vinner man icke det 
mål, dit man sträfvar, nemligen att till länsveterinärer få icke blott 
skickliga, utan äfven dugliga personer, som kunna i allo vara Konungens 
befallningshafvande till råd och hjelp, då kraftiga åtgärder skola 
vidtagas.

Herr Tornerhjelm: Den kritik, som här blifvit framstäld mot 
det kongl. förslaget i sin helhet och rörande dess otillräcklighet, vill 
jag icke söka bemöta. Ty i statsutskottet hafva vi icke haft någon 
möjlighet att gå längre än det kongl. förslaget, utan hafva endast 
haft att behandla detsamma.

Men man har anmärkt, att statsutskottet uteslutit det ena ålders- 
tillägget och att länsveterinärerna väl behöft tillgodoses äfven med 
denna löneförhöjning. Jag vill då säga, att frågan om detta andra

Onsdagen den 27 Februari.
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ålderstillägg är en sak, som icke för tillfället är af så stor betydelse. re^ing för 
Enligt det kongl. förslaget kan nemligen ingen länsveterinär komma länsveterinä- 
i åtnjutande af ålderstillägg förr än tio år efter år 1902 — den före- T«rna-
gående tjenstgöringen räknas honom icke till godo, utan nu först 1 or s'
skulle den med 300 kronor förhöjda aflöningen samt åldersberäkningen 
börja. Således skulle ingen kunna komma i åtnjutande af det andra 
ålderstil]ägget förr än femton år härefter. Då man så tager i betrak
tande åldern på nu i tjenst varande veterinärer, finner man, att knappt 
någon af dem lärer uppnå den ålder, att han kan få detta andra 
ålderstillägg. Dessutom kan väl denna fråga å nyo. komma upp i 
Riksdagen dessförinnan antingen sjelfständigt eller i samband med 
pensionsfrågan eller i samband med frågan om distriktsveterinärerna.

Jag tror således icke, att frågan om detta andra ålderstillägg är 
af den beskaffenhet, att den bör åstadkomma olika beslut inom kam
rarna. Det var för att åstadkomma ett enigt beslut inom utskottet, 
som dess samtliga ledamöter förenade sig om utskottets hemställan, 
till hvilken jag derför yrkar bifall.

Efter det öfverläggningen ansetts härmed slutad, gjordes jemlikt 
de yrkanden, som derunder förekommit, propositioner, först på bifall 
till hvad utskottet i föreliggande punkt hemstält samt vidare derpå 
att kammaren, med afslag å utskottets hemställan, så vidt den skilde 
sig från Kongl. Maj:ts i ämnet gjorda framställning, skulle, bifalla 
denna framställning oförändrad; och förklarades den förre propositionen, 
hvilken upprepades, vara med öfvervägande ja besvarad.

Punkten 4

Mom. a).

Herr Tamm, Hugo: Jag har aldrig brukat uppträda eller till
låtit mig att upptaga kammarens tid, när det gält en fråga, der jag 
icke haft något yrkande att framställa. Då jag emellertid denna 
gång frånträder min vana, har det sin grund deri, att jag anser, att 
en fråga i detta Kongl. Maj:ts förslag har en så stor och vidt omkring 
ingripande betydelse, att man enligt min åsigt måste med.försigtighet 
skrida till lösning af densamma. Den punkt, som jag härmed 
åsyftar, är Kongl. Maj:ts förslag att inrätta en försöksinstitution.

Att här verkligen är fråga om en institution, som är afsedd att 
fortvara och gripa vidt omkring sig och som kommer att föranleda 
betydliga kostnader, synes redan deraf, att den komité, skogskomitén, 
hvaraf jag var ledamot, yttrar i detta afseende: »Derför erfordrades 
anordnandet af en institution, hvarigenom en längre tids kontinuitet 
vid systematiskt utförda försök i större omfattning i olika delar af landet 
kunde ernås och hvarigenom ensamt fullt objektiva utslag af de vidtagna 
förstuga experimenten kunde med säkerhet emotses.» Det är således 
tydligen här fråga om att inrätta en fortlöpande organisation, som
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skall sträcka sig ut öfver hela laudet. Jag kan icke neka till, att 
det förefallit utskottet något egendomligt, att, när det gäller en sådan 
fråga, Kongl. Maj:t endast har begärt ett anslag å 16,000 kronor 
i klump samt förbehållit sig ensam att organisera denna institution 
och således undandragit från Riksdagens bestämmanderätt både huru 
den skall inrättas och huru lönerna skola bestämmas. Och detta är så 
mycket mera anmärkningsvärd^ som dessa löner skola utgöra tilläggs- 
arfvoden till redan faststäld ordinarie stat. Men på denna fråga skall 
jag nu icke ingå, så mycket hellre som den saken är hjelpt genom 
utskottets förslag, att fullständig arfvodesstat för försöksanstalten bör, 
innan den träder i verksamhet, Riksdagen för fastställelse föreläggas.

Hvad sjelfva saken angår, är jag med mina kamrater inom 
utskottet samt Kongl. Maj:t och domänstyrelsen fullkomligt ense 
derom, att den är högst vigtig och ingalunda får åsidosättas. Val 
hafva förut på många håll genom enskilde personer såväl som genom 
statens skogstjenstemän gjorts många värdefulla undersökningar uti 
här ifrågavarande afseenden, men dessa undersökningar äro spridda, 
icke hopsamlade. Det fattas, som Kongl. Maj:t rigtigt säger, eu 
enhetlig samarbetning. Jag behöfver blott erinra om, huru vigtig 
den hittills olösta frågan är, hvilken inverkan hjelpgallring och hvilken 
inverkan ljushuggningen har på trädens tillväxt i granbestånd o. s. v., 
och i hvilken mån verkningarna deraf äro olika i olika delar af vårt 
land. Jag behöfver icke för denna kammare framhålla vigten af den 
ännu mycket outredda frågan, huru återväxtkultur bäst skall åstad
kommas. Yi kunna icke hemta svaret derpå utifrån, der i allmänhet 
den finare, intensivare kulturen måste tillgripas, såsom plantering och 
sådant, ty i Sverige skall återväxten befrämjas genom yxan, d. v. s. 
genom sättet för afverkningen. Detta är det billigaste och naturligaste 
och det rätta sättet för oss. Men ännu återstår i denna fråga ofant
ligt mycket att undersöka och utforska.

Af det anförda framgår, att det, jag nu kommer att yttra, inga
lunda är fiendtligt mot sjelfva saken, utan att jag tvärtom önskar 
den all möjlig framgång. Men hvad deremot angår organiserandet af 
den tillämnade, förstuga försöksverksamheten, kan jag icke finna annat, 
än att i herr statsrådets framställning om, huru organisationen skall 
genomföras, förråder sig ett visst ringaktande af just organisationen. 
På sidan 57 i utskottsbetänkandet återgifves ett yttrande af herr stats
rådet sålunda: »Huru nu en dylik institution skulle anordnas på 
bästa sätt och med minsta möjliga kostnad, för att icke det afsedda 
ändamålet skulle förfelas, kunde naturligen blifva föremål för olika 
meningar. Härvid kunde man dock hafva en god ledning af den i 
andra länder vunna erfarenheten.» Jag hade för min del önskat, att 
herr statsrådet äfven fullföljt samma tankegång i fortsättningen af 
sitt anförande, då han åberopar, att man i Preussen funnit sig icke 
kunna lämpligen ordna dylika försöksanstalter på annat sätt, än att 
ett fullt enhetligt förfarande dervid vinnes, och att derför efter någon
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tids erfarenhet försöksarbetena i Preussen öfvertagits af försöksväsendets 
egen personal.

Herr statsrådet har anfört som skäl för, att han nu framkommit 
med detta förslag, att tidpunkten nu torde vara inne att företaga 
denna fråga till behandling och anordna en forstlig försöksverksamhet. 
Ja väl, men det är dock icke tidpunkten, som hittills varit det 
hindrande. Chefen för finansdepartementet, under hvilket domän
styrelsen förut sorterat, fann hindret vara icke tidpunkten, utan 
svårigheten att för försöksväsendets organisation finna den rätta, den 
ändamålsenligaste formen. Jag kan för min del icke annat än på 
det lifligaste instämma i, att det just är fråga om, huru man skall 
organisera försöksinstitutionen, så att den kan verka på bästa sätt. 
Angående organisationen har herr statsrådet och chefen för jordbruks
departementet uttalat sig sålunda:

»Huru domänstyrelsen tänkt sig de närmare anordningarna vid 
det tillämnade försöksväsendet och särskildt skogsinstitutets ställning 
till detsamma, framginge icke tydligt af styrelsens framställning i 
ämnet. Innan styrelsen erhölle bemyndigande att gå i författning 
om anordnandet af detsamma, borde styrelsen ock erhålla befallning 
att underställa Kongl. Maj:ts pröfning fullständig plan och detaljerade 
kostnadsberäkningar derför.» — Ja, utskottet har ansett, att Riks
dagen också skulle få del deraf. — »Redan nu», heter det vidare i 
betänkandet, »ansåge departementschefen sig emellertid höra framhålla, 
att enligt hans åsigt åt direktören för skogsinstitutet synes höra mot 
ett mindre arfvode af exempelvis 500 kronor uppdragas föreståndare- 
skapet för försöksanstalten, att ledningen af de särskilda grenarne af 
anstaltens verksamhet hör uppdragas åt lärarne i närmast motsvarande 
ämnen vid institutet mot arfvoden ej öfverstigande 1,000 kronor för 
dem hvar samt att två assistenter med en aflöning af högst 2,500 
kronor hvardera borde anställas.»

Det är dessa konturer till en organisation, som synas mig farliga 
såväl för skoginstitutet, d. v. s. det läroverk, som har sig anförtrodd 
den förstuga utbildningen af våra skogstjenstemän, som äfven för sjelfva 
försöksanstalten. Jag finner den antydda organisationen ytterst be
tänklig. Herr statsrådet har tydligen sammanblandat de nyssnämnda 
båda institutionerna. Han vill taga krafter från den ena för att med 
dem leda den andra. Jag kan för min del icke annat än hysa be
tänkligheter redan vid det af domänstyrelsen framlagda förslaget. 
Domänstyrelsen har ju nemligen ansett, att såsom chef för försöks
anstalten skall sättas den lärare vid institutet, som nu är den enda 
forstligt utbildade der inom och som är lärare för de vigtigaste ämnena 
— näst skogsskötsel, hvari direktören meddelar undervisning —•: de 
så kallade forstligt-matematiska. Denne lärare har att under läse- 
terminerna undervisa i, jag tror, 7 ämnen 11 timmar i veckan. Han 
har dessutom att öfvervaka och leda alla elevernas kartritningsarbeten 
och dylikt omkring 7 timmar i veckan den ena terminen och 9 timmar 
den andra terminen under året; och han skall tentera m. m., så att
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Böjtling af under terminerna torde han vara fullt upptagen vid institutet. När
Vtill skogs- 9 man dertill lägger, att samme lärare under sommaren bär att leda 

väsendet, lärjungarnes praktiska öfuingar, frågar jag: när skall han få tid till 
(Forts.) allt, om till det nu uppräknade lägges äfven ledningen af den förstuga 

anstalten? Man svarar kanske, att han, om lärarepersonalen vid 
institutet, såsom föreslagits, varder ökad, kan få hjelp af ytterligare 
en forstligt bildad lektor äfvensom möjligen af den naturvetenskaplige 
lektorn. Men jag får säga, att jag anser Kongl. Maj:ts förslag till 
organisation alldeles outförbart, just derför att bestyret med den förstuga 
försöksanstalten enligt detsamma skulle öfvertagas af direktören, lek
torerna, det är lärare-personalen vid institutet i ändå större utsträckning 
än i domänstyrelsens förslag. Och jag skall be att få från sidan 41 
i utskottets betänkande uppläsa hvad de lärare, åt hvilka uppdraget 
skulle gifvas, sjelfva säga om saken. »Under anförande», säger lärare
kollegiet, »att, då de ordinarie lärarne äfven med den föreslagna 
ökningen i lärarekrafter komme att blifva så tagna i anspråk för 
undervisning och öfningar, att de icke kunde — och ej heller borde 
— åtaga sig annat inkomstbringande arbete, det vore af behofvet 
påkalladt, att deras aflöning och ställning förbättrades» etc. Detta 
är lärarnes åsigt. Men Kongl. Maj:t anser, att de hafva tid öfrig, 
och vill, oaktadt det myckna arbete, de nu hafva, uppdraga åt dem en 
så stor, så vigtig, öfver hela Sverige utgrenad inrättning som denna. 
Huru de sedan skola få tid till fullgörande af de åligganden, som 
anförts såsom motiv för ökningen af institutets lärarepersonal, nemligen 
att »lärarne måste hafva tid och tillfälle att i litteraturen följa skogs- 
vetenskapens utveckling äfvensom att genom resor och egna under
sökningar lära känna skogsförhållandena i landets skilda delar», det 
är mig ofattligt. Jag kan således icke finna annat, än att det blefve 
fara värdt, att antingen undervisningen eller försöksanstalten kommer 
att åsidosättas och icke blifva tillräckligt effektiv.

Jag vill härvid framhålla ytterligare en omständighet. Såsom 
vi veta, har för icke så lång tid sedan vid skogsinstitutet tillagts en 
särskild, lägre kurs och nyligen beredts möjlighet att i den högre 
kursen mottaga dubbelt så många elever som förut. Efter hvad jag 
hoppas, skall det icke dröja länge, förrän betydligt många flere jäg
mästare behöfvas i Sverige med det lifliga intresse för skogsväsendet, 
som mer och mer sprint sig omkring i landet, och hvarå vi kunna 
se bevis deri, att, om jag ej misstager mig, en enda skogsegare har i sin 
anställning icke mindre än sju elever från den högre kursen vid 
institutet. I den mån utvecklingen sålunda fortgår, skola allt flere 
elever söka inträde vid institutet och lärarnes arbete derigenom blifva 
ytterligare ökadt. Och för min del finner jag det särskilt olyckligt, 
om lärarnes tid skulle blifva upptagen af för dem egentligen främ
mande göromål, så att de komma att beröfvas möjlighet att följa 
eleverna vid de praktiska öfuingarna under sommaren. Det gäller 
dock att utbilda praktiskt folk; och då direktören relativt litet har 
kunnat följa med kurserna •—■ under honom stå de ej obetydliga sko-
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garnes skötsel, som stå under skogsinstitutets förvaltning — finnes för andag
dessa på olika ställen förlagda kursers ledning nu endast en enda s\0gt.
lärare, nemligen den i skogsmatematik. Såsom mycket rigtigt nämnts väsendet.
på någon sida i betänkandet, är det i afseende å de praktiska öfnin- or s-
garna mycket illa, att en ordinarie lärare i ett af sina hufvudämnen 
icke får »tillfälle att öfvervaka sina elevers praktiska utbildning och 
bedöma deras duglighet eller mogenhet i samma ämne»; och nog är 
det väl bättre, att lärarne följa med kurserna under de praktiska 
öfningarna, der handleda och der påvisa (le resultat, som af olika
arbeten vunnits, än att eleverna lemnas åt sig sjelfva och lärarne 
egna sin tid åt en försöksanstalt.

Allt detta gör, att jag blifvit förskrämd, när jag sett det förslag 
till organisation af en försöksanstalt, som Ivongl. Maj:t här låtit hägra 
för oss. Fara är, att hela den vigtiga skolundervisning^ på detta 
sätt förryckes. Har det framstälda organisationsförslaget till ändamål 
att medföra förhöjning af lönerna för institutets lärare, h vilkas löner 
jag medgifver vara otillräckliga, kan detta icke vara ett rigtigt motiv.
'Behöfvas — och det tror jag — högre löner för institutets lärare, 
som onekligen äro förhindrade att såsom flere andra jägmästare bereda 
si" någon biförtjenst, må Kongl. Maj:t inkomma till Riksdagen med 
förslag derom, och med den offervillighet, Riksdagen visat för skogs
väsendet, tror jag icke, att det skall möta några svårigheter. Det 
lär icke af någon förnekas, att skogsinstitutet bör ställas så starkt 
och så godt som möjligt, och behöfvas krafter för ledning af den 
förstuga institutionen, må de hemtas från annat håll i sin hufvudsak 
åtminstone och institutioneu ordnas såsom i Preussen, såsom en sjelf
ständig institution med egna arbetskrafter.

Detta är anledningen, hvarför jag nu vågat upptaga kammarens 
tid. Det är det enda tillfälle, jag kan hafva att uttala mig i denna 
frå^a, som ännu ligger under utredning och hvilken efter mitt föl- 
menande är af den allra största vigt och framsprungen ur det renaste 
intresse för våra skogar och för den förstuga utvecklingen i vårt land.
Jag har för öfrigt, herr vice talman, icke annat att tillägga än en 
anhållan om bifall till utskottets förslag, då utskottet visat det intresse 
för inrättandet af en forstlig försöksinstitution, att det tillstyrkt be
viljande redan nu af anslag till eu sådan, trots en dylik institution 
antagligen icke i sin helhet åtminstone, icke i hvad den nödvändig
gör fastställande af löner, kommer att organiseras under nästkom
mande år.

Jag anhåller om bifall till utskottets förslag.

Herr Nyström, Carl: Icke heller jag har något yrkande. Det 
plägar icke vara lönt att försöka sig på opposition, då regeringen och 
statsutskottet äro ense. Då skall ej heller jag göra det. Jag har 
icke heller nu anledning dertill. Men en erinran kan det vara skäl 
att göra, allra helst som det synes af handlingarna, att det nu är 
fråga om eu utvidgning af skogsinstitutet genom en försöksvis fort-
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gående omorganisation eller omändring af arbetet der. Då bör väl 
också en liten erinran om något, som i detta fall torde vara att 
iakttaga, icke anses obefogad.

Min erinran är den, att det botaniska elementet i försöksväsendet 
blifvit för klent tillgodosedt. Det har föreslagits 1,000 kronor till 
det botaniska elementet såsom dess andel af den stora klumpsumman 
16,000 kronor. Det kan väl också i någon mån komma in under 
det extra anslag, som begärts för förstärkning af lärarekrafterna vid 
skogsinstitutet och af utskottet nedsatts till 5,000 kronor. Men det 
blir efter min tanke i allt fall för litet för den insats, som det till
kommer botaniken att göra. Om man får tillfälle att rådföra sig 
med våra mest förfarne män på detta område, får man höra en enhällig 
mening i det afseendet uttalas. Det är icke svårt att förstå, att den 
botanik, hvarom här är fråga, icke är den vanliga systematiska bota
niken, utan botaniken såsom hjelpmedel vid förstuga undersökningar. 
Af den kan man knappast få för mycket. Som herrarne hafva sig 
bekant och sett, har det vid vår skogsodling begåtts fel, som stå oss 
mycket dyrt. Man har t. ex. infört utländskt, tyskt, frö och deraf
åstadkommit skogar, som föra en tynande växt, tills de blifva 20 å
30 år. Då är det alldeles slut med växten, och de döda eller döende
träden måste borttagas. Man har äfven påstått — jag tillåter mig
anföra detta, dock är det mindre väl bestyrkt — att det från utlandet 
intagits nya arter, som ej varit passande för klimatet i vårt land. 
Slutligen har man på vidsträckta områden i vårt land planterat lärk
träd af den europeiska typen, som till intet duger, i stället för att 
välja den sibiriska, som är af högsta värde. Alla sådana botaniska 
misstag blifva mycket dyra. Den första anläggningskostnaden går 
helt och hållet förlorad, och framför allt går tid förlorad. Från tiden 
för återväxt af skogsbestånden bortgå 20 å 30 år, och detta betyder 
ofantligt mycket. Kunna dylika misstag förebyggas genom större och 
mera omfattande botaniska insigter, lönar det sig sannerligen att an
skaffa sådana krafter. Den allra senaste påminnelsen i den vägen 
är af mycket färskt datum. Det är inga förlegade fakta eller under
sökningar, om hvilka jag nu påminner. Det är den allra senaste 
erfarenheten, jag meddelar. Och notiserna härom äro från i lördags, 
då de lemnades i ett naturvetenskapligt sällskap i Stockholm. Det 
framhölls utan gensägelse, och detta är kanske för närvarande den 
vigtigaste insatsen från botanikens sida, att man så småningom arbetat 
sig fram till konstaterande af, att vår svenska fura, den vanliga tallen, 
har vidt skilda varieteter — man skulle nästan kunna kalla dem 
arter — med helt olika lefnadsvilkor, med olika motståndskraft mot 
parasiter och olika motståndskraft mot sjukdomar m. m. Det är 
således af vigt, äfven då man håller sig till vår inhemska fura, att 
man väljer sådana varieteter, som duga, och utesluter sådana, som 
icke duga. Här påträffa vi återigen ett problem, värdt att lösa.

Jag hemställer således, att, när man griper sig an med inrättande 
och organiserande af en försöksanstalt, man må egna mera uppmärk-
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samhet, lägga större vigt vid det botaniska elementet och måhända ^in^/ag 
också till följd deraf söka skaffa större anslag, för att denna vigtiga skogs- 
synpunkt skall blifva vederbörligen tillgodosedd och genom en större väsendet 
sakkunskaps tillämpning dervidlag sådana ytterst dyrbara fel före- or s- 
kommas, som hittills begåtts. Jag gör, herr talman, som sagdt, icke 
något yrkande, men hoppas, att dessa påminnelser, som äro stödda 
af å ena sidan den bästa förstuga och å andra sidan den bästa bota
niska sakkunskap, som bär öfver hufvud taget står att anlita, må 
vinna någon uppmärksamhet.

Öfverläggningen förklarades härmed slutad, hvarefter kammaren 
biföll hvad utskottet i förevarande moment hemstält.

Onsdagen den 27 Februari.

Mom. b).

Utskottets hemställan bifölls.

Punkterna 5—16.

Hvad utskottet hemstält bifölls.

Punkten 17.

Friherre Alströmer: Herr vice talman, mina herrar! Jag
har i afseende å denna punkt intet annat yrkande att göra än om 
bifall till utskottets med Kongl. Maj:ts proposition öfverensstämmande 
förslag, men jag skall be att få yttra några ord med anledning af 
hvad herr statsrådet och chefen för kongl. jordbruksdepartementet 
till statsrådsprotokollet anfört i fråga om tillämpningen deraf.

Herr departementschefen säger, med afseende å premieringen af 
mindre jordbruk, att denna tanke är hemtad dels från nötboskaps- 
premieringen och dels från Danmark. Jag skall emellertid be att få 
upplysa derom, att vi äfven här i Sverige icke alldeles sakna exempel 
på premiering af mindre jordbruk. Jag känner till några sådana 
fall, och jag vill särskildt nämna, att sådan premiering förekommit 
vid ett af våra större fideikommiss, der jag haft äran att sjelf vara 
prisdomare. Det är med anledning af den lilla erfarenhet, jag så
lunda samlat, som jag tillåter mig uttala, att jag finner den af herr 
statsrådet och chefen för jordbruksdepartementet angifna arealen af 
10 hektar vara, såsom också utskottet framhåller, väl liten. Under 
denna gräns kunna icke gerna falla andra än jordtorpare och små
brukare — hvilka ord också af herr departementschefen begagnas — 
men svårligen hvad man eljest i allmänhet menar med mindre jord
brukare. Mindre arrendatorer och mindre hemmansegare innehafva 
dock i regel mer än 10 hektar, och det vore ju icke rätt att alldeles 
utestänga dem från täflan.

Anslag till 
åtgärder för 

höjande af 
det mindre 
jordbruket.
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Nu säger visserligen departementschefen på sid. 87 i det före
liggande betänkandet: »För att emellertid statens utgifter för premie
ringen icke skulle i framtiden stiga till allt för afskräckande belopp, 
borde härvid den inskränkning göras, att icke någon egare eller bru
kare af större åkerareal äu 10 hektar skulle ega rättighet att i 
premieringen deltaga. Det må ju vara, att det nu begärda beloppet, 
utgörande för premiering af mindre jordbruk och för studieresor till
hopa 25,000 kronor, kommer att visa sig allt för litet, om man ut
sträcker rättigheten att täfla om pris äfven till något större jordbruk, 
äfven om hushållningssällskapen bidraga med lika mycket; men jag 
tror dock, att man åtminstone framdeles måste komma derhän, att 
brukare af större åkerareal än 10 hektar böra få i täflingen deltaga.

Vidare yttrar herr statsrådet, att ett och samma jordbruk borde 
icke få mer än ett visst antal år, exempelvis fem, premieras. Jag tror 
för min del, att, om dermed menas fem år i rad, detta är alldeles för 
mycket, ty då kommer det lätt att inträffa — i likhet med hvad 
som visat sig vid nötboskapspremieringen — att samma jordbruk 
ständigt premieras, och detta skulle åstadkomma en viss misstämning 
och afskräcka från all täflan. Jag anser derför, att man icke bör 
tillåta samma jordbruk att täfla mer än kanske två år i rad och 
sedermera först efter någon tids förlopp. Då emellertid, enligt herr 
statsrådet och chefens för jordbruksdepartementet här uttalade mening, 
hushållningssällskapen böra få bestämma de närmare vilkoren för 
täflingen, så kan ju allt sådant komma att på de olika orterna reg
leras med afseende på de säregna förhållanden, som der förefinnas. 
Saken torde sålunda komma att reda sig utan några svårigheter.

Hvad åter de föreslagna studieresorna beträffar, hyser jag icke 
med afseende å dem samma förhoppning om ett godt resultat, eller 
att de skulle blifva af någon särskild betydelse för vårt jordbruk. 
Jag tror, att de hufvudsakligen komma att blifva »til Lyst». Men 
då studieresor i alla afseenden äro goda bildningsmedel, kan man ju 
gerna göra ett försök i denna rigtning.

Då jag emellertid med hvad jag nu sagt endast velat påpeka, 
några synpunkter, som jag tror höra vid tillämpningen tagas i be
traktande, och då jag icke har något att anmärka mot förslaget såsom 
sådant, skall jag, såsom jag uttalade i början af mitt anförande, icke 
göra något annat yrkande än om bifall till utskottets hemställan.

Friherre Klingspor: Herr vice talman, mina herrar! Då det,
som innefattas i denna punkt, är det första sjelfständiga förslag, som 
jordbruksdepartementet gör, är det naturligt, att man icke bör låta 
det gå förbi utan att egna det någon uppmärksamhet. Det skulle 
eljest kunna anses, att man mottoge förslaget med liknöjdhet.

Herr departementschefen yttrar bland annat: »Såsom ett första
oeftergifligt vilkor, för att ett allmännare uppsving inom detta jord
bruk skall kunna förväntas, fordras enligt min åsigt, att småbrukarne 
bibringas en lefvande öfvertygelse om nödvändigheten af en omsorgs-
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fullare brukning och afdikning af jorden, en lämpligare behandling .fg\^r *%. 
och ett bättre tillvaratagande af kreatursspillningen, användandet af böjande af 
fullgoda, väl rensade utsäden m. m.» Det är naturligtvis mycket det mindre 
rigtigt, att detta är kufvudgrunden och utgångspunkten för att få ^Fo^ts*) 
mera intensitet i deras arbete för jordbruket. Förra året blef denna 
fråga i någon mån behandlad i Riksdagen, och derom nämner äfven 
departementschefen; men af den utgång, frågan fick, i det att ut
skottets afstyrkande hemställan bifölls med 179 röster mot 173, 
drager departementschefen den slutsatsen, att Riksdagens uppfattning 
varit, att hithörande åtgärder närmast vore en hushållningssällskapens 
angelägenhet. Det var också hvad som uttalades här i Första Kam
maren.0 Sedermera öfvergår departementschefen till de åtgärder, som 
vidtagits i Danmark, och säger, att resultaten af de försök, som der 
anstälts, varit gynsamma, samt föreställer sig sålunda, att den nu 
ifrågavarande åtgärden i samband med premieringen skall leda till det 
mål, som han satt sig före.

Ingen skall mer än jag glädja sig, om det kommer att gå så, som 
departementschefen önskar. Jag kan dock icke underlåta att an
märka, att, när på detta sätt ett nytt uppslag gifves för jordbruket 
och för de små jordbrukarne, det ligger all möjlig vigt uppå, att det 
hela startas efter en omsorgsfull pröfning, så att det icke missrigtas och 
derigenom kommer i misskredit eller icke funktionerar på det sätt, 
man° önskar. Jag hade väntat, att i detta fall en utredning skulle 
förreligga från de embetsmyndigheter, som jordbruksdepartementet har 
att tillgå, på det att derigenom en mera mångsidig belysning af denna 
sak skulle vinnas. Någon sådan utredning finnes emellertid icke, 
utan det synes vara på chefens för jordbruksdepartementet eget ini
tiativ, som denna fråga blifvit upptagen. Jag hoppas emellertid, 
att vid förslagets genomförande den nödiga utredningen måtte verk
ställas, så att åtgärden kommer att verka i rätt rigtning.

Det är nog så, som friherre Alströmer nämnde, att erfarenhet i 
dessa afseenden förefinnas i olika delar af landet. Han talade om 
den erfarenhet, som vunnits i fråga om premiering; i ett par län 
linnés nog också erfarenhet om sådana resor, som här äro i fråga.

Jag hyser emellertid mina betänkligheter i afseende å dessa 
resor, när de komma under statens egid på det sätt, som här antydts, 
ty de få nog då en annan pregel. Jag är oviss om, huruvida mot
tagandet i Danmark skulle blifva detsamma som nu, då enskilda 
färder från olika håll dit företagas. Detta är ännu något nytt för dan- 
skarne och mottages af dem med välvilja. Men om resorna skulle 
iå den stämpel, som här är i iråga, är jag rädd för, att man måste 
vidtaga ganska stora försigtighetsåtgärder, för att icke danskarna skola 
tröttna. På samma gång måste man också taga sig i akt för, att icke 
resorna blifva, såsom friherre Alströmer antydde, nöjesresor. Och 
vidare bör bemärkas, att de, som representera de öfre och mellersta 
provinserna i Sverige, icke hafva mycket annat att hemta i Danmark 
än vissheten om att icke kunna åstadkomma detsamma som danskarne,
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som ju lefva under helt andra förhållanden. Derför är det ytterst 
nödvändigt, att den person, som leder dessa resor, är synnerligen 
väl qvalificerad för sitt värf, på det att icke genom honom må vållas 
någon missuppfattning om de resultat, som äro att hemta ur de 
gjorda iakttagelserna. Ty om sådant förekommer, fruktar jag, att 
resorna skola medföra mera ondt än godt. I öfrigt är det naturligt, 
att sådana resor skola vidga uppfattningen; och får man de rätta 
elementen ätt företaga dem, så hoppas jag, att deraf skola vinnas 
goda resultat.

Jag har vid denna punkt intet yrkande att göra. Jag har en
dast velat, då frågan nu föreligger, göra detta uttalande.

Herr Tornerhjelm: Herr vice talman, mina herrar! Jag har
intet uttalande att göra i annan syftning än till förmån för för
slaget, men jag har begärt ordet för att med anledning af ett yttrande, 
som den senaste talaren fälde, be att få säga, att dessa resor lära 
icke komina att ske under statens egid, utan det är hushållnings
sällskapen, som skola anordna resorna, och det beror på hvarje sär
skilt hushållningssällskap att bedöma, om resorna äro att anse såsom 
lämpliga och nyttiga. Det är intet nödtvång alls att anordna sådana 
resor, utan i detta afseende råder fullkomlig frihet. Skall resan gå 
utom sällskapets krets, ankommer det på sällskapet att skaffa behörigt 
tillstånd; men resorna komma aldrig att stå under statens egid. Staten 
träder emellan endast för att, så att säga, taga bort de långa afstånd, 
som finnas i vårt land. Staten gör kostnaden för en sådan resa 
ungefär lika för hvilket hushållningssällskap som helst, i det att 
staten betalar resekostnaden dels till utgångspunkten, dels hem från 
slutpunkten. Det är hushållningssällskapen sjelfva, som skola taga 
initiativet, och det är under deras egid, som resorna ske.

Jag tror i likhet med den senaste talaren, att det icke i längden 
går an, att resorna ställas till Danmark. Men det är derför, som 
departementschefen säger, att han velat tillstyrka dessa resor endast 
i samband med premieringssystemet, och detta naturligtvis i den 
tanken, att, sedan genom premiering ett godt jordbruk så småningom 
kommit till stånd, resorna skola komma att gälla just dessa premie
rade jordbruk inom det egna länet eller inom angränsande län. Så 
är det i Danmark, der man under dylika husmansresor besöker de 
bästa, redan premierade ställena. Det är att hoppas, att, sedan hos 
oss premieringen kommit till stånd och efter det att några resor 
stälts till Danmark, man genom premieringen skall hafva åstad
kommit, att det är möjligt att inom den egna provinsen eller inom 
angränsande provinser studera dessa frågor. Resorna till Danmark 
skola väl icke räcka länge ; de hafva för öfrigt betydelse egentligen 
blott för de län, der förhållandena äro ungefär likartade med för
hållandena i Danmark.

Det hela är ju intet annat än ett försök; och det är klart, att, 
då detta är fallet, man icke kan komma med en fullständig utredning,
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ty hela saken är nästan opröfvad. Men Riksdagen får godt tillfälle 
att både pröfva saken och framställa sina önskningar, då det ju här 
gäller ett extra anslag, som återkommer hvarje år. Det är att hoppas, 
att man i framtiden må återkomma med snarare högre än lägre kraf. 
Lyckas försöket och befinnas planen lämplig, skall det säkerligen 
icke stanna vid 25,000 kronor. Danska staten betalar 67,000 kronor 
för enahanda ändamål, och i vårt vidsträckta land torde behof af än 
större summor komma att göra sig gällande. Man skall då emeller
tid hafva att tillgå de olika hushållningssällskapens utlåtanden och 
vidare utredning i ämnet, och man skall ega kännedom om, med hvil
ken begärlighet sällskapen begagnat sig af statens understöd för pre- 
miering och för resor. Riksdagen skall då också hafva tillfälle att 
framställa sina önskningar om de förändringar, som anses lämpliga.

Då jag sålunda hoppas, att det försök, som här är i fråga, skall 
visa ett godt resultat, ber jag att få yrka bifall till utskottets hem
ställan.

Efter härmed slutad öfverläggning biföll kammaren hvad utskottet 
i nu föredragna punkt hemstält.

Punkterna 18—28.

Hvad utskottet hemstält bifölls.

Punkten 29.

Mom. a).

Herr af Burén: Herr vice talman, mina herrar! Jag ber att
få börja med att anföra några ord ur Riksdagens- skrifvelse den 13 
maj 1896, uti hvilken skrifvelse Riksdagen framhåller, att »staten 
torde böra hafva sin uppmärksamhet rigtad på att söka förvärfva till 
skogsbörd tjenliga kalmarker vare sig för bildande af kronoparker 
eller allmänning ar *.

Samma ändamål, hvartill enligt utskottets förslag detta anslag 
skall användas, nemligen skogsodlingens befrämjande, samma ändamål 
åsyftar äfven jag med den motion, som jag afgifvit; och samma vilkor, 
som utskottet uppstält för anslagets beviljande, samma vilkor föreslår 
äfven jag, nemligen att landstinget skall bevilja hälften eller samma 
belopp som det, hvarmed statsbidraget skall utgå. Så långt äro ut
skottet och jag af samma mening. Olikheten uti min och utskottets 
uppfattning är den, att, under det att utskottet föreslår, att dessa me
del skola användas på samma sätt, som flera år förut egt rum, så 
vill jag, att bidrag derjemte skulle kunna lemnas till landsting för 
inköp af mark, afsedd till allmänningar. Jag vill nemligen hafva 
någon säkerhet för, att möjlighet att bevara skogarne må kunna på 
detta sätt beredas. Slutledningen måste ju således blifva den, att 
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utskottet anser, att det bästa sättet att bevara skogarne är att gå den 
gamla vägen och att låta anslaget fortfarande uteslutande få den an
vändning, som det under många föregående år bar käft. Jag för min 
del anser, att det bästa sättet vore att derjemte låta detta anslag 
användas till amorteringar vid markinköp för bildande af allmänningar.

Utskottet stöder sig naturligtvis på sin egen erfarenhet eller på 
förutfattade meningar; jag stöder mig icke allenast på egen erfarenhet, 
utan äfven på sakkunniga auktoriteter. Man har visserligen hört, att 
man icke skall tro på auktoriteter; men som jag anser, att jag för 
min del behöfver detta, tillåter jag mig att åberopa dessa auktori
teter. Och hvilka äro de auktoriteter, till hvilka jag i delta afseende 
kan hänvisa? Jag vill först nämna skogskomitén, som säger, att 
»de åtgärder, som från statens, landstingens och hushållningssällska
pens sida vidtagits för den enskilda skogsvårdens främjande, hade 
hittills visat sig i det stora hela föga verksamma annat än i några få län.» 
Med dessa få län menas sannolikt, bland andra, Göteborgs och Bohus 
län, der mark redan inköpts för bildande af allmänningar. Jag har 
hört, att meningen skulle vara att till statsskogar inköpa dessa hus
hållningssällskapens egendomar, men för min del anser jag det vara 
origtigt, att staten skulle köpa sådana skogar, som redan hafva för
utsättningar för att kunna skötas på ett förståndigt och rationelt sätt.

Vidare säger skogskomitén: »Väl skötta, bereda skogar, till
hörande kommunen, dennas medlemmar synnerligen stora fördelar 
såväl genom tillgång på virke in natura som genom de medel, som 
inflyta genom försäljning af skogsprodukter. Flerstädes kan genom 
dessa medel bördan af kommunala besvär märkbart lättas. Äfven har 
man anmärkt, att delaktighet i en allmänningsskog bidrager att stärka 
bandet emellan befolkningen och dess hembygd.»

Till de sakkunnige på detta område kan jag äfven räkna forst- 
männen, af hvilka en om samma anslag har sagt, att det »varit mera 
välsignelsebringan de för provinsen, derest de nu utgifna stora sum
morna blifvit använda till inköp af marker, hvarest skogar blifvit 
uppdragna och vårdade, och det hade varit, lyckligare, om ännu mera 
medel till sådana inköp blifvit använda, hellre än som nu är vanligt» etc. 
En annan säger, att skogens föryngring och återväxt är öfverlemnad 
uteslutande åt naturens eget åtgörande och att hushållningssällskap 
och landsting icke gjort något för skogsskötselns främjande. Det 
synes sålunda, som om åtminstone dessa auktoriter skulle hylla den 
åsigt, som jag hyser, eller att detta anslag, som nu utgår till hus
hållningssällskap och landsting, icke uppfyller sitt ändamål.

Utskottet säger vidare, att det är ett opröfvadt ändamål, som 
afses med mitt förslag. Det är ett egendomligt argument, då man 
vet, hvilken nytta allmänningar i regel göra, hvilken ofantlig fördel 
de medföra för de kommuner, som äro nog lyckliga att ega sådana 
allmänningar. Det är mer än egendomligt, att ett sådant motiv här fram- 
ställes, då eljest verkningarna af allmänningar varit de motsatta mot 
hvad utskottet genom sitt afslag här förmodar. Det kan nemligen
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icke varit hela statsutskottet obekant, hvilken stor betydelse våra allt- 
för fåtaliga allmänningsskogar genom de årligen återkommande ut- 0diingent 
syningarne för den stora allmänheten äro icke blott för fyllande af befrämjande. 
det oundgängliga vedbehofvet, utan äfven af det lika oumbärliga (Forts.) 
virkesbehofvet till nybyggnader och reparationer af bostäder, redskap 
och ekonomibyggnader, i synnerhet som inom åtskilliga trakter af 
Göta och Svea land numera endast från dessa gemensamhetsskogar 
dugligt virke finnes att få. Men jag förstår, att meningen är, att det 
är opröfvadt, detta sätt att köpa mark för bildande af allmänningar.
För bildandet af statsskogar är emellertid detta sätt icke opröfvadt.

Men, mina herrar, hufvudsaken är, att vi få denna princip att 
bilda allmänningar införd — likasom jag i försvarsfrågan tänker det 
vara hufvudsaken att få den nya arméorganisationen genomförd; sedan 
kommer nog allt det andra.

Utskottet säger vidare: vänta, vänta, till dess den stora skogs- 
frågan kommer före. Ja, så sade utskottet också ar 1899, då jag 
väckte eu motion i likartadt syfte: vänta, till dess den stora skogs- 
frågan kommer. Mina herrar, huru många millioner tallar och granar ha 
icke fått släppa lifvet till under de två år, som sedan dess gått, och 
huru många millioner tallar och granar skola icke ytterligare få släppa 
till lifvet, innan den stora frågan kommer — och kanske, när den 
sedan slutligen kommer, faller den. Den, som nu eu gång gjort sig 
till målsman för skogsvården i allmänhet och ungskogen i synnerhet 
samt främjandet af dess tillväxt, må det tillåtas att framhålla några syn
punkter. däfven I, mina herrar, sett ett ungt, slutet, likåldrigt 30- ä 40- 
årigt skogsbestånd och dessa smärta, qvistrena pelarerader under det 
störa tempelhvalfvet i Guds fria natur? Hafven I sett dessa unga, 
vackra furor sträcka sina kronor mot höjden och dessa växtverldens 
största representanter under den tidiga vårmorgonen beklädda med 
klara kristaller, som nedfalla och befrukta marken, å hvilken de stå?
Hafva vi betänkt, att vi få dessa kostelig^, för skogsmarken så oskatt
bara regndroppar för intet, hafva vi ej från dessa lefvande organismer 
förnummit deras bön: »Hat oss stå, tilldess vi hunnit mogen ålder,
vi hafva lika rätt dertill som den växande grönrågen på fälten, 
hvilken man icke skördar, förrän den mognat, lika rättighet dertill 
som frukten på träden, hvilken man ej inhöstar före dess mognad»; 
dock, likväl kommer utskottet med sitt förslag, som obevekligen säger 
och resulterar i intet annat än: »hugg dem bort!»

Det må väl ej vara underligt, att man blir varm och å andra 
sidan vemodig öfver den förödelse och den öfverafverkning af våra 
enskilda skogar, som skogskomitén beskrifver i sitt betänkande och 
som bekräftas af vår egen erfarenhet. Uti en berättelse till trävaru
exportföreningen i Stockholm, afgifveu af 80 sågverk i Norrland, med
delas, att under det sista decenniet årligen i medeltal försågats öfver tjugu 
millioner block under sista kampanjen 1899—1900 28,696,325 st. block, 
och det blott vid dessa åttio sågverk. Det lärer finnes dubbelt så 
många sågverk i Norrland, från hvilka inga uppgifter lemnats; och
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till fn s- 1 °m maD Sa rä^nar me^ alla sågverk i landets öfriga delar och alla 
odlingens ' dessa cirkulerande eller ambuleraude cirkelsågar, som stiga upp, snart 

befrämjande, sagdt, som svampar ur jorden och som, hvarhelst det finnes ett litet 
(Forts.) skogsbestånd af timmer och vacker ungskog, utan barmhertighet hugga 

ned allt — är det då underligt, om man får en känsla af att något 
måste göras för att hämma denna skogsförödelse, som, om den ostörd 
får fortgå, måste leda dertill, att vi lemna åt våra barn och efter
kommande ett skoglöst land? Det är ett drygt ansvar, en generation 
ådrager sig, när den handlar på detta sätt och sedan går omanligt 
bort ur tiden, öfverlemnande åt kommande generationer att reda sig 
bäst de kunna, och hvad skola barn och efterkommande säga om oss, 
då de icke ha något att värma sig vid, icke något att bygga och 
reparera sina hus med, icke något att lemna i utbyte till utlandet 
för hvad de derifrån behöfva. Och dock skulle jag visst icke säga 
något emot denna afverkning, om den åtföljdes af motsvarande åt
gärder för att ersätta hvad sålunda förbrukas, att hela hvad som bru
tits, att återställa hvad som är förloradt, att återeröfra våra mer 
eller mindre värdelösa marker åt kuturen och sålunda rätta hvad som 
kan rättas — då skulle intet vara att säga om denna afverkning, 
som ju i och för sig är af så stor betydelse för vårt lands varuutbyte 
med utlandet och vår handelsbalans. Men så fort man underlåter 
detta, så snart man, så att säga, går öfver råmärket genom att icke 
sörja för skogens bestånd och vård, icke allenast i afseende å återväxten, 
utan äfven och framför allt i afseende å uthålligheten, då är denna 
affärsrörelse enligt min mening icke sund. Sågverksindustrien borde 
enligt min uppfattning vara begränsad till den verksamhet, som med 
rätta tillkommer den, nemligen att inköpa de årliga afverkningsrät- 
terna å kronoparkerna och skogsallmänningarne samt derefter förädla 
virket.

Men utskottet vill icke göra något för att åstadkomma detta, 
vill icke vara med om något statsbidrag för skapande af allmänningar, 
stälda under praktiska lagbud, rationel skötsel, uppsigt och vård. Nej, 
allt skall gå på det gamla sättet, och man vill alltjemt söka sko- 
garnes räddning i palliativ, hvarigenom det onda endast beredts 
tillfälle att ytterligare gripa omkring sig, ehuru på alla de år, hvarun
der detta anslag utgått, icke visat sig för uthålligheten något som helst 
resultat. Just häri borde väl dock, enligt mitt förmenande, ligga ett 
skäl för angelägenheten att nu taga ett litet steg i den rätta rigtnin- 
gen, så att man kunde ha någon förhoppning om att komma till 
jemvigt mellan förbrukning och tillgång.

Det är naturligtvis föga angenämt för mig att här stå, såsom jag 
många gånger förut gjort, emot ett enigt statsutskott, och jag kan ju 
då på förhand veta, huru frågan kommer att afgöras. Jag an
håller dock, herr vioe talman, att få yrka bifall till min motion, och 
jag kommer äfven att på grund af frågans utomordentliga vigt seder
mera begära votering.
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Herr vice talmannen liemstälde, att, i anledning af herr af Buréns 
nu gjorda yrkande, jemväl mom. b) af den föreliggande punkten nu 
finge föredragas.

Denna hemställan bifölls.

Sedan i följd häraf mom. b) blifvit uppläst, anförde:

Herr Tornerbjelm: Herr vice talman, mina herrar! Med an
ledning af den siste talarens kritik af utskottets utlåtande ber jag 
att få säga, att jag icke vet, om man kan tala om någon olikhet i 
uppfattning mellan utskottet och den ärade talaren, eller om det kan 
vara befogadt att, såsom han gjorde, påstå, att utskottet uttalat mot
satt mening mot honom och dervid stödt sig allenast på äldre erfaren
het och förutfattade meningar. Jag her att få påstå, att utskottet 
icke uttalat någon mening alls om hans förslag i hvad det afser 
inköp af jord för bildande af allmänningar. Utskottet har visserligen 
afstyrkt hans motion i denna del, men icke ingått på något bemötande 
i sak af detta hans förslag; och anledningen till detta afstyrkande 
är visst icke att söka i några förutfattade meningar, utan i en viss 
veneration för samma auktoritet, som den ärade motionären sjelf 
åberopade, nemligen skogskomitén. Samma skäl, som gjort, att Kongl. 
Maj:t ansett sig ej ens kunna föreslå någon förhöjning i det nu ut
gående anslaget, samma skäl har varit bestämmande för utskottets 
åsigt, att med en fråga af så pass ny art som denna borde anstå, till 
dess den nämnda auktoritetens förslag i dess helhet kommer in till 
Riksdagen. Och vi hafva väl så mycket mera skäl att nu vänta med 
denna frågas afgörande, då vi redan förut fattat beslut i sådan ret
ning och nu veta, att med all sannolikhet komiténs förslag i dess 
helhet är att motse redan vid nästa års riksdag. Jag ber således att 
få protestera mot påståendet, att här skulle från utskottets sida före
ligga något direkt afstyrkande i sak, utan för utskottet har den 
tanken varit uteslutande bestämmande, att denna skogskomité vore 
en auktoritet af så hög rang, att man borde afvakta framläggandet 
af dess förslag i dess helhet och icke gå detsamma i förväg.

Jag ber vidare att få erinra, att utskottet icke sagt, att denna 
metod med inköp af mark vore opröfvad; utskottet har blott sagt, 
att den vore af Riksdagen opröfvad. Inom Riksdagen har denna 
fråga ej förut förelegat; och derför har man ansett lämpligt att upp
skjuta pröfningen deraf för att vidtagas i samband med afgörande af 
skogsfrågan i öfrig!.

Men deremot har utskottet gått längre än Kongl. Maj:t i så 
måtto, att då Kongl. Maj:t ansett äfven med förhöjningen af anslaget 
för det af Riksdagen tidigare godkända syftemål böra anstå, till dess 
komiténs förslag kommit in, har deremot utskottet, sedan inhemtadt 
blifvit, att de kraf, som i sådant afseende gjorts från de olika länen, 
belöpte sig till sammanlagdt 67,600 kronor och att således, om an-
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slaget behölles vid 50,000 kronor, en betydlig reducering blefve 
nödig, så att den, som begärt 4,000 kronor, finge 2,900 kronor och 
den, som begärt 3,000 kronor, finge 2,200 kronor — med hänsyn 
härtill, säger jag, har utskottet ansett, att man inom ramen af det 
af Riksdagen godkända syftet kunde tillgodose de från olika län och 
landsdelar framstälda krafven genom att höja anslaget till 70,000 kronor.

Motionären sade vidare, att utskottet icke vill göra något för att 
skydda skogen mot sköfling och bevara dess återväxt. Jag tror, att 
den förebråelsen är något sträng; utskottet har ju tidigare tillstyrkt 
ett anslag å 1,500,000 kronor att ställas till Kongl. Maj:ts förfogande 
för inköp af skogsmark och i fjor till och med dubbla beloppet, 
deraf hälften att tagas af skogsmedel för löpande året och andra 
hälften anvisats å kommande årets budget. Jag beklagar, att icke 
ett liknande förslag i år föreligger; och jag tror, att om det förelegat, 
skulle utskottet nog hafva tillstyrkt bifall äfven i år och således 
visat sig ingalunda vara någon sådan nihilist i skogsfrågan, som 
motionären här påstått.

Jag ber till slut att få påpeka, att om herr af Buréns yrkande 
om bifall till motionen skulle vinna framgång, vet jag knappast, huru 
saken skall komma att ställa sig. Jag vet icke, om resultatet då 
skulle blifva det, att ett ordinarie anslag å 100,000 kronor uppfördes 
och dessutom de af Kongl. Maj:t begärda 50,000 kronor stode qvar 
å extra stat. Om så icke göres, blir följden den, att man får endast 
ett ordinarie anslag å 100,000 kronor gemensamt för alla dessa 
ändamål; men då vi veta, att anslagsfordringarne för planteringshjelp 
gå upp till nära 70,000 kronor, skulle det återstå blott 30,000 kronor 
såsom bidrag till bildande af dessa allmänningar; och detta är väl 
ett nästan obetydligt belopp för en så vigtig sak.

Jag tror derför det bästa vara att uppskjuta denna allmännings- 
fråga till nästa år för att pröfvas i samband med skogsfrågan i dess 
helhet och nu stanna vid att å extra stat uppföra 70,000 kronor för 
det ändamål, som Kongl. Maj:t föreslagit och som ju äfven motionen, 
bland annat, vill tillgodose.

Jag yrkar bifall till utskottets förslag oförändradt.

Herr Pettersson, Fredrik Emil: Det vackra syftet med 
herr af Buréns motion kan jag ej annat än gifva mitt erkännande; 
men jag har ej tagit till ordet för att gå in på sjelfva sakfrågan, 
då jag ju ej är fackman. Men då motionären bär råkat nämna det 
hushållningssällskap, som jag har äran att tillhöra, och särskild! 
åberopat detsamma såsom stöd för sin uppfattning om lämpligheten 
af att bilda större skögskomplex, ber jag, i sanningens namn, att 
få upplysa, att detta exempel ej var fullt lyckligt valdt. Detta 
hushållningssällskap, som jag tillhör, har visserligen slagit in på den 
vägen genom att inköpa större marker för att derigenom få en skogs
odling i gång, men detta har ej slagit så väl ut, derför att med ett 
dylikt ordnande af skogsvården följer ju alltid en förvaltningsapparat,

Onsdagen den 27 Februari.
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en tjenstepersonal, som ofta gjort oss bryderi och hvars verksamhet ti£”‘9t 
ibland varit svår att öfvervaka. Det andra tillvägagångssättet för odlingens 
skogsodlingens befrämjande, nemligen utdelningen af frö och plantor, befrämjande. 
har deremot visat det allra mest glänsande resultat; och jag vågar (Forts.) 
påstå, att hvad motionären i sin motion skrifvit och här sagt om, 
att landstingens och hushållningssällskapens sträfvanden i den rigt- 
ningen icke visat några resultat, icke är åtminstone i den bygd, jag 
tillhör, öfverensstämmande med verkligheten. Årligen utdelas der 
omkring två millioner plantor och tvåtusen kilogram frö, hvarjemte 
man lemnar reqvirenterna skogsodlingshjelp under vilkor, att det 
gäller mark, som är inhägnad och skyddad mot åverkan. Af detta 
arbete se vi storartade resultat i vår skogsfattiga bygd; och på den 
vägen tror jag, att hushållningssällskapets verksamhet bör fortgå och 
utveckla sig.

Nu är det visserligen sant, att motionären framställer företrädesvis 
landstingen såsom innehafvare af dessa önskade skogskomplex, och 
landstingen hafva ju otvifvelaktigt en fastare organisation än hus
hållningssällskapen; men i allt fall torde man betänka sig för att 
lägga på landstingen hela den förvaltning med underordnade skogs- 
tjenstemän, som här skulle blifva fråga om. Jag tror, som sagdt, 
att landstingen och 1 hushållningssällskapen genom att fortgå på den 
redan inslagna vägen och med ett ökadt statsanslag, jemte hvad de 
sjelfva kunna lemna, bättre kunna väcka intresse för saken och få 
fram en utmärkt skogsodling i sina bygder än genom att uppträda 
som konkurrenter med staten om inköp af mark.

Jag har endast velat nämna detta, enär här särskildt framdragits 
det län, jag tillhör; och ber jag att få yrka bifall till utskottets 
förslag i såväl mom. a) som mom. b).

Herr Wijk: Jag skulle nästan kunna afstå från ordet efter
hvad här blifvit sagdt af de båda sista talarne; men jag vill begagna 
tillfället att säga, att äfven jag ej kan annat än opponera mig mot 
motionärens uttalande, att man ej sett några resultat af de anslag, 
som hittills för skogsodlingens befrämjande lemnats hushållningssällskap 
och landsting. I det län, jag har äran att tillhöra, har tvärtom 
mycket godt gjorts genom utdelningen af frö och plantor, förutom 
det att vi planterat 10,000 tunnland kalmark, som nu står ganska 
vacker.

Jag har endast velat lemna denna upplysning.

Herr af Burén: Herr vice talman, mina herrar! Jag vill
endast nämna, att då jag i utskottets utlåtande icke funnit något ut
talande i anledning af min hemsställan om anslagets uppförande å 
ordinarie stat, fick jag deraf den uppfattningen, att detta icke utgjorde 
något hinder för bifall till min motion; eljest borde väl något ha 
sagts om den saken i utskottets betänkande, hvilket emellertid nu 
ej skett.
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Anslag 

till sltogs- 
ndlingens 

befrämjande. 
(Forts.)

Hvad angår den näst siste talarens yttrande, så är det alldeles 
klart, att der förhållandena äro som i Göteborgs och Bohus län och 
der man använder anslaget till inköp af mark, der blir saken en helt 
annan än på andra håll; och beträffande hvad som anfördes af talaren 
å skaraborgsbänken vill jag blott säga, att det ju är alldeles rigtigt, 
att på somliga ställen detta anslag medfört sina fördelar i afseende 
på återväxten, men den vida vigtig are uthålligheten är ingalunda be
tryggad. Jag har ju derför ej heller föreslagit anslagets strykande, 
utan det må gerna stå qvar, blott jag får någon del deraf till mina 
allmänningar. Jag tror icke, att det gifves någon säkerhet för, att 
de skogar, som planteras för detta anslag på det gamla sättet, få stå 
till afverkningsbar ålder; ty vår lifstid är för kort för att kunna 
bjuda sådan; och just derför är det ovilkorligen i sådana korpora
tioners händer, som ha längre lifstid än vi och kunna vaka öfver 
skogens bestånd, som den rationella skogsvården bör läggas. Lands
ting är just en sådan korporation, som har en fast organisation och 
en obegränsad fortvaro och som icke blott har rättighet, utan äfven 
skyldighet att utsträcka sina beräkningar till en aflägsen framtid och 
vid alla sina företag och anordningar är förpligtad att icke endast 
taga de nuvarande medlemmarnes, utan äfven framtida generationers 
behof i betraktande.

Af dessa skäl anhåller jag att fortfarande få yrka bifall till min 
motion.

Ofverläggningen förklarades härmed slutad, hvarefter herr vice 
talmannen yttrade, att beträffande förevarande punkt 29 yrkats, dels 
att hvad utskottet hemstält skulle bifallas, dels ock att kammaren, 
med afslag å utskottets hemställan, så vidt den skilde sig från den 
i ämnet väckta motionen, skulle bifalla denna motion oförändrad.

Sedermera gjorde herr vice talmannen propositioner i enlighet 
med dessa yrkanden och förklarade sig anse propositionen på bifall 
till utskottets hemställan vara med öfvervägande ja besvarad.

Herr af Buren begärde votering, i anledning hvaraf uppsattes, 
justerades och anslogs en så lydande omröstningsproposition:

Den, som bifaller, hvad statsutskottet hemstält i punkten 29 af 
sitt utlåtande n:o 10, röstar

Ja,

Den, det ej vill, röstar

Nej;
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Vinner Nej, afslår kammaren utskottets hemställan, såvidt den 
skiljer sig från den i ämnet väckta motionen, och bifaller denna 
motion oförändrad.

Omröstningen företogs, och vid dess slut befunnos rösterna hafva 
utfallit .sålunda:

, Ja — 82;

Nej — 29.

Punkterna 30 och 31.

Hvad utskottet hemstält bifölls.

Pynkterna 32 och 33.

Lades till handlingarna.

Vid förnyad föredragning af lagutskottets den 22 och 23 inne
varande februari bordlagda utlåtanden:

n:o 17, i anledning af väckt motion om ändrad lydelse af 1 § 
i förordningen angående jords eller lägenhets afstående för allmänt 
behof den 14 april 1866,

n.o 18, i anledning af väckt motion om ändring i stadgan an
gående skjutsväsendet den 31 maj 1878, samt

n:o 19, i anledning af väckt motion angående ändring af 26 kap. 
4 § byggningabalken i syfte att åstadkomma tillräckliga och lämpliga 
lokaler för häradsrätternas sammanträden,

biföll kammaren hvad utskottet i dessa utlåtanden hemstält.

Justerades tre protokollsutdrag för denna dag.

första Kammarens Prat. 1901. JV:n 11. 3
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På framställning af herr vice talmannen beslöts, att de ärenden, 
hvilka under dagen bordlagts första gången, skulle sättas främst på 
föredragningslistan till nästa sammanträde.

Kammaren åtskildes kl. l,oa e. m.

In fidem
A. v. Krusenstjerna.

Fredagen den 1 mars.

Kammaren sammanträdde kl. 2,30 e. m.; och dess förhandlingar 
leddes af herr vice talmannen.

Justerades protokollet för den 22 nästlidne februari.

Upplästes ett inlemnadt läkareintyg af följande lydelse:

Att landshöfdingen och kommendören F. A. Boström är på grund 
af ett gallstenskolikanfall förhindrad att under de närmast kommande 
dagarna deltaga i riksdagsförhandlingarna; intygar 

Stockholm den 1 mars 1901
C. A. Claus,
medic. doctor.

Herr vice talmannen uppstod och yttrade, att till kammaren in
kommit ett dödsbevis, som nu upplästes och lydde sålunda:

Att Josua Hezékiel Kjellgren, med ålder 62 år; gift; ledamot af 
Riksdagens Första Kammare; bostad: Reijmyre bruk; afled å Sofia- 
hemmet den 26 februari 1901 kl. 7 f. m.; intygar härmed 

Stockholm den 27 februari 1901
Gerhard Aberg,

underläkare å Sofiahemmet.
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Härefter yttrade herr vice talmannen: Den hädangångne
hade icke lång tid tillhört Första Kammaren, men dock tillräckligt 
länge för att hafva förvärfvat aktning, tillgifvenhet och en stor 
vänkrets inom kammaren. Jag är derför förvissad, att jag gör mig 
till en tolk för allas våra känslor, då jag, vid mottagandet af 
detta sorgebudskap, uttalar vårt djupa beklagande öfver den för
lust, som kammaren lidit, och vår stora saknad efter den värderade 
bortgångne.

På framställning af herr vice talmannen beslöt kammaren att 
till Konungen aflåta underdånig skrifvelse om det timade dödsfallet 
samt den derigenom inom kammaren uppkomna ledighet bland riks
dagsmännen för Östergötlands län; hvarefter ett i sådant afseende 
uppsatt förslag till underdånig skrifvelse upplästes och godkändes.

Fredagen den 1 Mars.

Herr vice talmannen meddelade, att anmälan inkommit derom, 
att af de personer, som den 18 nästlidne februari utsetts till revi
sorer och suppleanter för granskning af riksbankens afdelningskontors 
i Karlstad räkenskaper och förvaltning, revisorerne f. d. riksdags
mannen K. Pehrsson och bruksegaren C. Ros samt suppleanterne 
landtbrukaren L. P. Sjöberg, auditören R. Rhodin och disponenten 
E. Larsson vore hindrade att åtaga sig ifrågavarande uppdrag.

På derom af herr vice talmannen gjord proposition beslöt kam
maren, att i nämnda personers ställe skulle väljas två revisorer och 
tre suppleanter för ifrågavarande granskning, och uppdrog kammaren 
verkställigheten häraf åt de vid detta riksmöte af kammaren redan 
tillsatte valmän och suppleanter för utseende af revisorer och revisors
suppleanter för granskning af riksbankens afdelningskontors i orterna 
räkenskaper och förvaltning.

Föredrogs, men bordlädes å nyo på flere ledamöters begäran 
statsutskottets den 27 sistlidne månad bordlagda utlåtande n:o 8.

Vid föredragning af statsutskottets den 27 nästlidne februari bord
lagda memorial:

n:o 35, med förslag till voteringsproposition i anledning af kam- 
rarnes skiljaktiga beslut i en fråga rörande anslagen under riksstateus 
andra hufvudtitel och
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n:o 36, med förslag till voteringspropositioner i anledning af 
kamrarnes skiljaktiga beslut i vissa frågor rörande anslagen under 
riksstatens tredje hufvudtitel,

godkändes de i dessa memorial föreslagna voteringspropositioner.

Föredrogos, men bordlädes å nyo på flere ledamöters begäran 
bevillningsutskottets den 27 sistlidne månad bordlagda betänkanden 
n:is 9—12 äfvensom lagutskottets samma dag bordlagda utlåtanden 
n:is 20 och 21.

Afgåfvos följande motioner:
n:o 33, af friherre Lagerbring, om tillämpning å jernvägs- och 

spårvägsdrift af en blifvande lag angående ersättning för skada till 
följd af olycksfall i arbete; och

n:o 34, af herr Lundberg, angående skrifvelse till Konungen 
med begäran om framläggande af nytt förslag till Ing angående er
sättning för skada till följd af olycksfall i arbete.

Dessa motioner blefvo hvar för sig på begäran bordlagda.

Justerades två protokollsutdrag för denna dag.

Herr vice talmannen yttrade, att han finge föreslå, det kammaren 
ville besluta att vid det sammanträde, som komme att hållas nästa 
onsdag, företaga val af en suppleant i bevillningsutskottet efter aflidne 
herr Kjellgren.

Detta förslag antogs.

Kammaren åtskildes kl. 2,4g e. m.

In fidem

A. v. Krnsenstjerna.

Stockholm, Nya Tryckeri Aktiebolaget, 1901.


